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 Dacă omul vrea să trăiască cu 

religiozitatea lui fără Dumnezeu şi fratele 

său, atunci el doar se îndreptăţeşte pe sine! 

Este sfânt pentru ochii lumii, dar Dumnezeu 

va iconomisi să cadă, să se păgubească, ca 

să aibă posibilitatea naşterii duhovniceşti.  

Prin urmare, dacă omul promovează în viaţa 

lui această măsură a vieţii şi exprimă acest 

ethos, se odihneşte el însuşi, se odihnesc şi 

cei din jurul lui. Dacă sufletul funcţionează 

prin ethosul „rugăciunii vameşului”, fără să 

se înfumureze, fără să se trufească, 

amintindu-şi cuvintele lui Hristos „oricine 

se înalţă pe sine se va smeri, iar cel ce se 

smereşte pe sine se va înălţa“, atunci se va 

oferi pe sine în cadrul acestui spaţiu mai larg 

pentru Hristos. Astfel, Biserica, în calitate 

de trup al unor astfel de oameni, 

funcţionează ca aşteptare a întregii lumi 

până când fiecare îşi va afla odihna şi nu-l 

va mai osândi pe aproapele său, atunci când 

îl va vedea că păcătuieşte. Pentru că el ştie 

faptul că toţi în acelaşi păcat ne aflăm. La 

acest duh îndeamnă Biserica noastră.  

Când este judecat omul? Atunci când se 

află într-o lipsă de pocăinţă, adică atunci  

când păcatul lui devine necinstire.  

Atunci el dispreţuieşte cele dumnezeieşti ca 

să promoveze şi să funcţioneze păcatul lui. 

Însă şi pentru acesta şi-a vărsat Hristos 

sângele Său, de aceea nu încetează să bată la 

uşa sufletului său. 

Cineva ar putea să zică: „Eu nu vreau să 

păcătuiesc, ce să fac?”. Noi îi spunem: 

roagă-te, fă metanii, fii cu luare-aminte la 

aceasta, fii cu luare-aminte la aceea”, dar cel 

mai de temelie lucru îl spune Hristos astăzi 
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smeri, iar cel ce se smereşte pe sine se va 

înălţa“. 

Dacă noi nu ne înălţăm pe noi înşine şi 

suntem necontenit plecaţi într-această 

cugetare, să ştim că aceasta este cea mai 

mare apărare faţă de cel „viclean”, faţă de 

plasele păcatului. Această cugetare ne va da 

necontenit posibilitatea să ne bucurăm cu 

dragostea lui Dumnezeu şi să înţelegem că 

jugul lui Hristos este uşor. 

Noi credem că sunt aspre poruncile lui 

Dumnezeu şi cu anevoie de purtat greutatea 

vieţii duhovniceşti pentru că nu am învăţat 

acest ethos, acest fel de a fi al Lui, adică de 

a fi necontenit plecaţi sprijinindu-ne pe 

Crucea Lui, care este mărturia iubirii Lui. 

(Preot Varnava Iankos, Biserica 

pacatosilor ) 

 

Pilda  vameșului și  fariseului, frescă 

Când intrăm în biserică, să intrăm cum se cuvine lui Dumnezeu. 

Să nu avem în suflet dor de răzbunare, ca nu cumva rugându-ne, când 

spunem: "Iartăne nouă, precum şi noi iertăm greşiţilor noştri", să ne 

rugăm împotriva noastră înfricoşătoare sunt cuvintele acestea! Cel ce 

le rosteşte, aproape că strigă aşa lui  Dumnezeu: "Am iertat. Stăpâne, 

iartă-mă! Am dezlegat, dezleagă-mă! Le-am  lăsat, lasă-mi-le! Dacă 

le-am ţinut, tine-mi-le! Dacă n-am iertat vecinului   păcatele lui, nu mi 

le ierta nici Tu pe ale mele. Cu măsura cu care am măsurat, 

măsoară-mi şi Tu mie!". 

(Sf.Ioan Gură de Aur, Omilii despre  pocăință) 
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